
3 شماره 614 10 تير 1394

براى بهبود وضعيت آلودگى هواى تهرانخبرخـوان

در تهران باغ هاى چند طبقه بسازيد

    چكاوك ابراهيمى
 

تشديد آلودگى هواى تهران و تغييراتى كه طى دو 
سال گذشته در جنس و تركيب ذرات آلاينده به 
وجود آمده، كدر بودن هوا در پايتخت را به سه 
برابر استاندارد جهانى رسانده به طوريكه تعداد 
روزهاى ناسالم در 88 روز اول سال 94 به 5/ 2 
برابر مدت مشابه سال 93 افزايش داده است. آنهم 
در شرايطى كه پيش تر، روزهاى آلوده فقط به نيمه 
دوم سال اختصاص داشت كه بروز پديده اينورژن 
(وارونگى هوا) ناشى از كاهش دما در ماه هاى سرد، 
باعث استقرار دود ناشى از سوخت خودروها و 
كارخانه ها در تراز پايين جو مى شد. اما اكنون 
سرايت آلودگى به ماه هاى گرم و ابتدايى سال و 
همچنين تغيير رنگ آسمان، از بدتر شدن شرايط 

هواى پايتخت حكايت دارد.
محيط  زيست  و  سلامت  كميسيون  تحقيقات 
شوراى شهر تهران در اين باره، نشان مى دهد 
آنچه در حال حاضر كدربودن هواى پايتخت را 
تشديد كرده و به شكل گيرى غبار زرد و مه دود در 
اغلب روزها در آسمان تهران منجر شده، از اراضى 
باير و مناطق شن و ماسه در جنوب غرب اين 
كلان شهر نشات مى گيرد. منشايى كه در كنار سه 
منبع داخلى ديگر كه خودروها و موتورسيكلت ها، 
عمليات تخريب و ساختمان سازى و موتورخانه  
ساختمان ها مى شود، باعث افزايش غلظت و حجم 
ذرات معلق با قطر كوچكتر از 5/ 2 ميكرومتر شده 
است. دودى كه پيش بينى مى شود در آينده مهمان 
ناخوانده اما هميشگى هواى تهران خواهد بود 
و سال به سال از كيفيت و كميت اكسيژن هواى 
پايتخت خواهد كاست. از همين رو است كه 
كارشناسان حوزه بهداشت و سلامت شهرى بر 
آن هستند با ارائه طرح هايى نو، در مسير حذف 
روزهاى آلوده و بازگشت مجدد پاكى به آسمان 

تهران گام بردارند.
 

اراضى باير و معادن را فضاى سبز كنيم
«امسال در فاصله ابتداى فروردين تا 26 خردادماه، 
فقط در59 روز،  تهران  كيفيت هواى  شاخص 
علامت سالم را نشان داد كه اين تعداد، 15 روز از 
سال گذشته كمتر بوده است. مسئله مهمى  كه نشان 
مى دهد تهرانى ها در سه ماه نخست سال جارى 
بدترين هوا را با كيفيت نامناسب به ريه هايشان 
كشيده اند.» اين مهم را رحمت االله حافظى، رئيس 
كميسيون سلامت و محيط زيست شوراى شهر در 
حالى به سپيد مى گويد كه با تشريح بررسى هايى 

كه اين نهاد انجام داده است، پيش بينى چندان 
مناسبى از وضع هوا ندارد و معتقد است اين روند 
در سال هاى آينده نيز ادامه دارد مگر آنكه مسئولان 
دست به كار شوند و بكوشند هواى تهران را تلطيف 
كنند. وى عنوان مى كند: «طبق گزارش رسمى 
 مركز قلب تهران، متناسب با افزايش روزهاى 
آلوده، بيمارى هاى قلبى، عروقى و حتى ريوى و 
تنفسى در شهر تهران افزايش پيدا مى كند. ضمن 
آنكه تائيد شده بين روند افزايشى سقط جنين و 
آلودگى هوا نيز رابطه مستقيم وجود دارد.» حافظى، 
مدل محاسبه شاخص كيفيت و آلودگى هواى 
تهران را در كنار ساير مشكلات آسمان پايتخت 
داراى اشكال اساسى مى داند و مى گويد: «طبق 
اين مدل، شاخص كيفيت، از ميانگين شاخص 
مناطق 22 گانه به دست مى آيد و عبور آن از مرز 
100 به معنى شروع آلودگى است. در حالى كه 
شاخص آلوده ترين منطقه شهر بايد مبناى اعلام 
ميزان آلودگى هوا قرار گيرد.» به اعتقاد اين عضو 
شوراى شهر، در كنار اين اشكالات اندازه گيرى، 
عمده آلاينده هاى هواى تهران نيز منشا داخلى 
كنترل  راهكار  سريع ترين  رو  همين  از  دارد. 
آلودگى را تبديل به اراضى باير و معادن منطقه 
18 به فضاى سبز و مراكز تفريحى است. زيرا خاك 
اين منطقه ريز، خشك و مستعد معلق شدن در هوا 
است. به طورى كه بخشى از غبار ناشى از توفان 
مهيب خرداد 93 از خاك همين منطقه بلند و منتشر 
شد. از همين رو معتقدم با ارائه يك الگوى جديد، 
اما تجربه شده در دنيا، مى توانيم با ساخت باغات 
طبقاتى در پايتخت مشكل كنونى هوا را بر طرف 

كنيم.»
 

كدربودن هواى كنونى تهران ناشى از 
تخريب باغات است

«سال گذشته كميته محيط  زيست شوراى شهر 
تهران همزمان با اوج گيرى آلودگى هوا، تحقيقاتى 
پيرامون ريشه  پنهان اين عارضه خطرناك شهرى 
انجام داد و اعلام كرد كه فارغ از نقش آلاينده هاى 
ثابت و متحرك، كارخانه ها و خودروها كه همواره 
مورد توجه كارشناسان بوده اند، سرچشمه آلودگى 
هواى پايتخت يك عامل مغفول مانده ديگر نيز 
دارد. روند تخريب و تبديل باغات به ساختمان ها.» 
اين مهم را محمد حقانى، ديگر عضو كميسيون 
سلامت شوراى شهر در حالى به سپيد مى گويد كه 
بر اين باور است: «طى دست كم يك دهه گذشته، 
امكان تلطيف و تصفيه هوا با تخريب باغات گرفته 
و تهران به شهرى با ظرفيت زيستى غيرقابل  تحمل 

تبديل شد. معضلى كه امروز شاهد اثرات غيرقابل 
جبران آن هستيم.»

وى با اشاره به تحقيقات كميته محيط زيست 
شوراى شهر عنوان مى كند كه بر اساس اطلاعات 
به دست آمده، دو نوع مقررات كليدى براى اراضى 
سبز، با عناوين قانون حفظ و گسترش فضاى سبز 
و طرح جامع تهران وجود دارد. اما در سال هاى 
گذشته شاهد بوديم كه اين دو مقررات ناديده 
گرفته شده اند. در حاليكه به شكل درست و كامل 

مى توانسته نقشه  راه متوليان شهر قرار گيرد.
حقانى تفسير غلط از اين مقررات، هم از ناحيه دولت 
و هم از طرف مديريت شهرى را علت آن مى داند كه 
ابزارهايى كه قانون گذار براى حفظ عرصه هاى سبز 
و تبديل باغات بزرگ به بوستان  هاى شهرى طراحى 
شده در مسير عكس به  كار گرفته شود و عملا زمينه 
ساخت وساز به بهانه حمايت از مالكان اين اراضى 
تقويت شود. آنهم در شرايط كه بر اساس اين تحقيق، 
تعداد پارك هاى تهران ناكافى و سرانه فضاى سبز 

كمتر از نصف شاخص رايج در دنيا است.
 

 احداث باغات طبقاتى
نياز به كار كارشناسى دارد

از اين رو حافظى، رئيس كميسيون سلامت و محيط 
زيست شوراى شهر با ارائه يك الگوى جديد اما 
تجربه شده در دنيا، پيشنهاد ساخت باغات طبقاتى 
در پايتخت را مى دهد. «تاثير گياهان و درختان 
سازگار با محيط در كاهش ميزان آلودگى هواى 
شهر بر هيچ كس پوشيده نيست. آنهم در شرايطى 
كه برخلاف نظر برخى از دوستان كه معتقدند 
كاشت درختان تاثيرى در كاهش و كنترل آلودگى 
هواى شهر تهران ندارد. چراكه علم ثابت كرده يكى 
از راه هايى كه به نظر مى رسد مى تواند در كنترل 
آلودگى هوا كمك كننده باشد، افزايش فضاى سبز 
شهرى از طريق كاشت درختان است.» اين راه حل 
در حالى از سوى حافظى مطرح مى شود كه وى به 
عنوان عضو جامعه پزكشى كشور معتقد است: «با 
توجه به محدوديت و كمبود زمين و به دليل ساخت 
و سازهاى متراكم شهرى، به نظر مى رسد مى توانيم 
با يك كار كارشناسى در برخى از محلات شهر با 
استفاده از زمين هايى كه شهردارى در اختيار دارد، 
فضاهايى با متراژ حدود 500 تا هزارمترمربع  به 
باغات طبقاتى يا فضاى سبز طبقاتى اختصاص 
يابد.» چراكه بنا بر نظر حافظى اين طرح به صورت 
پايلوت در ساير كشورهاى دنيا نيز اجرا شده و 
نتايج مثبتى نيز در پى داشته است. هرچند كه در 
چندين جنبه به كار كارشناسى بيشترى براى شهر 

تهران نياز است. به اعتقاد وى جنبه نخست موضوع 
طراحى سازه باغات طبقاتى است. سازه اى مكانيزه 
استفاده  طبقاتى  پاركينگ هاى  در  آنچه   مشابه 
مى شود. با اين تفاوت كه در طراحى سازه بايد 
تعداد و وزن احتمالى درختان بعد از چندين سال 
رشد، محاسبه و پيش بينى شود تا اين سازه بتواند 
وزن درختان را تحمل كند. از سويى ديگر، سيستم 
مكانيزه اى نيز براى آبيارى اين درختان نياز است. 
اما جنبه سوم مورد نياز كه بايد  كار كارشناسى در 
موردش صورت بگيرد، امكان سنجى حضور مردم 
در اين فضا است تا مردم بتوانند به جاى اينكه پياده 
روى در سطح شهر را داشته باشند در اين مسير به 
صورت رمپى رفت و آمد كنند و دورتا دور اين 
فضاى سبز را با پاى پياده طى كنند. هرچند كه 
به گفته حافظى، بحث مهم ديگرى كه در ساخت 
اين باغات طبقاتى بايد در نگاه كارشناسان مد 
نظر قرار گيرد، بحث گياهانى است كه در باغات 
طبقاتى استفاده و كاشته مى شوند. زيرا در چنين 
پروژه هايى، گياهانى بايد استفاده شوند كه بتوانند 
در چنين فضايى رشد كرده، ماندگار و با محيط شهر 

تهران سازگار باشند.
 

آلودگى هواى تهران منشا داخلى دارد
گزارش يك ساله روند آلودگى هواى تهران در 
سال گذشته نشان مى دهد كه منشا آلودگى هوا 
فقط در 20 روز از سال 93 منشا خارجى داشته 
است و در باقى روزهاى سال گذشته منشا آلودگى 
هواى تهران به درون كشور مربوط بوده است. منبع 
داخلى آلودگى هوا در مناطق مختلف متفاوت 
است. براى پاره اى از نقاط كشور، هورالعظيم يا 
درياچه اروميه منابعى از انتشار آلودگى هوا بودند، 
اما براى شهر تهران بيشترين معضل آلودگى هوا 
مربوط به مناطق جنوب غربى پايتخت بوده است. 
به طوريكه بخش قابل توجهى از آلودگى هواى 
تهران كه از محدوده جنوب غرب يعنى منطقه 18 
وارد شهر و آسمان شده، به دليل وجود زمين هاى 
راكد و بايرى بوده كه در اين منطقه وجود داشته و 
بخش ديگر نيز به دليل وجود معادن شن و ماسه. 
حال بايد منتظر بمانيم و ببينيم آيا تعطيلى تدريجى 
معادن شن و ماسه و ورود پروژه هاى دوستدار 
طبيعت هم چون احداث باغات طبقاتى در تهران 
مى توانند راه به جايى ببرند، يا در آينده بيش از 
از جنس  آلودگى  پديده هاى  بروز  پيش شاهد 
ريزگردهاى مه و غبار خواهيم بود و كم كم تهران 
به شهرى غيرقابل سكونت بدل خواهد شد كه همه 

ساكنانش ناگزير به كوچى اجبارى مى شوند.

نظم وقانون

استاندار تهران با اشاره به محروميت استان تهران از لحاظ فضاهاى آموزشى 
گفت: «50 درصد مدارس كلانشهر تهران نياز به نوسازى و بازسازى دارد.» 
سيد حسين هاشمى در جمع تعدادى از خيرين مدرسه ساز كشور و استان 
تهران با اعلام اينكه بايد از سوى خيرين مدرسه ساز در بخش توسعه فضاى 
آموزشى استان حمايت هاى بيشترى صورت گيرد، تصريح كرد: «سال ها 
از زمان ساخت برخى مدارس كلان شهر تهران مى گذرد و همين موضوع 

باعث شده 50 درصد اين مدارس نياز به تخريب و بازسازى داشته باشد.»
وى با اشاره به اينكه 25 درصد مدارس استان تهران نيز نيازمند بازسازى 
هستند، بر ضرورت توجه به اين مشكل تاكيد كرد و افزود: «خيرين مدرسه 
ساز در بخش توسعه فضاى آموزشى اقدامات ارزشمندى انجام داده اند. 
احداث حدود 30 درصد مدارس كشور و استان تهران توسط خيرين 
مدرسه ساز انجام شده كه اين آمار نسبتا بالا نشان دهنده اهميت كار خيرين 
مدرسه ساز در كشور و استان تهران است.» وى به معضلات سايت هاى 

مسكن مهر در استان تهران نيز اشاره كرد و افزود: «مسكن مهر بدون در نظر 
گرفتن امكانات اوليه و زير ساخت ها ساخته شده كه با توجه به جمعيت 
زياد اين مناطق نيازمند 300 مدرسه با اعتبارى افزون بر هفت هزار ميليارد 
ريال است.»وى تصريح كرد: «اعتبارات دولتى نمى تواند اين تعداد مدرسه 
را در پروژه مسكن مهر احداث كند به همين منظور خيرين مدرسه ساز در 

اين امر بايد دولت را كمك كنند.»
هاشمى به حمايت دولت تدبير و اميد از سمن ها اشاره كرد و افزود: «دولت 
مصمم است سمن ها را به معناى واقعى كلمه حمايت كند زيرا هدف دولت 
پررنگ كردن نقش مردم در تمامى كارهاى كشور است. چراكه در هر كارى 

اگر نقش اول به مردم سپرده شود در آن كار موفقيت حاصل خواهد شد.»
به گفته استاندار تهران تلاش مى شود در استان تهران بسيارى از كارها 
به مردم واگذار شود تا سياست دولت تدبير و اميد در اين استان عملياتى 

شود.

رييس سازمان بهزيستى كشور با اعلام رونمايى از «سايت مشاركت هاى مردمى 
بهزيستى» گفت: «اين سايت در راستاى جذب فعاليت هاى داوطلبانه و مردمى و 
همچنين صدور مجوز موسسات و خيريه ها راه اندازى شده تا بتوان از ظرفيت هاى 

كلان خيل جمعى استفاده بيشترى صورت گيرد.»
انوشيروان محسنى بندپى با بيان اينكه كمك به ديگران جزو وظايف الهى بوده و 
جامعه خيرين افرادى هستند كه شرايط كمك به هم نوع براى آنها در تمامى 12 
ماه سال مهيا است، اظهار كرد: «با توجه به تغييرات اجتماعى، تغيير سبك زندگى 
و همچنين ورود فضاهاى مجازى و غيره در حال حاضر شاهد روند رو به رشد 

آسيب هاى اجتماعى در كشور هستيم.»
 وى ادامه داد: «علاوه بر افزايش رو به رشد و شدت آسيب ها در كشور، همچنين 
شاهد افزايش تعداد معتادان، زنان سرپرست خانوار، نيازمندان مداخلات 
روانشناختى و مددكارى و غيره هستيم كه همه اين امور نيازمند نگاهى كلان و 

استراتژيك در حوزه آسيب ها هستند.»

رييس سازمان بهزيستى كشور ادامه داد: «در برنامه ششم توسعه به اين الزام 
نگاه كلان و استراتژى در حوزه آسيب ها توجه خواهد شد و همچنين بايد از 
ظرفيت هاى زيادى كه در جامعه وجود دارد با توجه به منابع دولتى محدود، 
توجه ويژه شود و بتوان از همگى آنها در جهت كاهش آسيب هاى اجتماعى 
استفاده كرد.» بندپى در ارتباط با انعقاد تفاهم نامه اى توسط وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعى با بنياد مستضعفان در سال گذشته درخصوص تخصيص مسكن 
خانواده هاى بيش از دو معلول اظهار كرد: «با انعقاد اين تفاهم نامه مقرر شد كه 11 
هزار واحد مسكونى براى خانواده هاى بيش از دو معلول با مناسب سازى و رعايت 
اصول احداث شود.» وى تصريح كرد: «در حال حاضر جامعه خيرين مسكن ساز 
علاوه بر قبول ساخت اين واحدهاى مسكونى براى هر واحد 5 ميليون تومان 
هزينه كرده و همچنين بنياد مستضعفان براى هر واحد 15 ميليون تومان، جامعه 
خيرين مسكن ساز 5 ميليون تومان و بهزيستى 10 ميليون براى هر واحد (30 

ميليون تومان براى هر واحد) هزينه خواهند كرد.»

بهزستـىخيريـه رونمايى از سايت مشاركت هاى مردمى سازمان بهزيستىنيازمند كمك خيرين براى بازسازى مدارس هستيم

حالى به سپيد مىگويد كه با تشريح

روزنامه سپيد به منظور تكميل كادر سيستم توزيع خود در تهران و كرج
 نيروى جوان و فعال موتور سوار بصورت تمام وقت و پاره وقت استخدام مى كند.

جهت كسب اطلاعات بيشتر از ساعت     18-10  روزهاى شنبه تا چهارشنبه با 
شماره ذيل تماس حاصل نمائيد.
22887354  داخلى 307،352
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كشف 17 تن روان گردان 
در هفته گذشته

معاون مقابله با عرضه ستاد مبارزه با مواد مخدر 
از كشف 16 تن و   832 كيلوگرم انواع مواد مخدر 
و روان گردان در كشور طى يك هفته گذشته خبر 
داد و گفت: «كل كشفيات موادمخدر در اين مدت 
16832 كيلوگرم و بيشترين حجم مواد مكشوفه از 
نوع ترياك به ميزان   13743 كيلوگرم بوده است كه 
81 درصد از مجموع كشفيات را شامل مي شود.»

اسداله هادي نژاد با اعلام اينكه در اين مدت 
  2167  كيلوگرم حشيش،    268   كيلوگرم هروئين، 
  499  كيلوگرم پيش ساز،  27  كيلوگرم مرفين و 
 35  كيلوگرم شيشه كشف و ضبط شده است، 
تصريح كرد: «اين ميزان از كشفيات طي   706   فقره 
عمليات صورت گرفته و سرانه كشف مواد به ازاي 
هر عمليات نيز بالغ بر  24  كيلوگرم است.» وى 
با بيان اينكه بالغ بر 71 درصد كشفيات اين دوره 
زماني مربوط به پنج استان كشور است،  گفت: 
«بيشترين كشفيات مواد مخدر با   5342   كيلوگرم 
مربوط به استان سيستان و بلوچستان است كه   31 
درصد كل كشفيات استان ها را شامل مي شود، 
پس از آن اصفهان با  2254  كيلوگرم، هرمزگان 
با 1787 كيلوگرم، كرمان با 1721 كيلوگرم و يزد 
با 1607 كيلوگرم    در رتبه بعدي قرار دارند. » به 
گفته هادي نژاد در اين مدت،   7354  متهم دستگير 
شده اند كه از اين تعداد   4365  نفر مربوط به اجراي 
طرح پاكسازي مناطق آلوده بودند و مابقي متهمان 
  2891   نفر بوده اند كه   1320   نفر از آنان مرد و مابقي 
زن هستند، همچنين در اين مدت  231 دستگاه 
خودرو، 17 دستگاه موتور سيكلت، 54 قبضه 

سلاح  توقيف شد.
 

كاهش 25 درصدى 
جرايم و كشف 130 تن 

پوشاك قاچاق
 رئيس پليس پايتخت از كشف 130 تن انواع 
پوشاك قاچاق طى دو روز گذشته در پايتخت 
خبر داد و گفت: « يكى از اولويت هاى ما در 
عمده جرايم اقتصادى كه امسال به عنوان يكى 
از اولويت هاى ناجا در نظر گرفته شده، بحث 
مبارزه با قاچاق كالا بوده است و در همين راستا 
طى 48 ساعت گذشته بيش از 130 تن پوشاك 
سردار  است.»  شده  ضبط  و  كشف  قاچاق 
حسين ساجدى نيا با بيان اينكه در مدت زمان 
سپرى شده از سال 94 نسبت به مدت مشابه 
سال قبل در كشف محموله هاى قاچاق افزايش 
60 درصدى داشته ايم، خاطرنشان كرد: «از اين 
130 پوشاكى كه كشف شده است 105 تن 
آن محموله پوشاك قاچاقى بوده است كه از 
مرزهاى غربى وارد كشورمان شده بود.» وى 
در تشريح محموله هاى كشف شده عنوان كرد: 
«محموله 105 تنى توسط چهار ايرانى از يكى از 
كشورهاى همسايه غربى به كشور وارد شده بود 
و محموله ديگر نيز 25 تن وزن داشت كه توسط 
يك فرد خارجى به كشور قاچاق شده بود.» وى 
درباره ارزش ريالى محموله هاى مشكوفه نيز 
گفت: «با توجه به اينكه اين محموله ها به تازگى 
كشف شده است كارشناسان بايد ارزيابى خود 
را در اين خصوص انجام دهند.» رئيس پليس 
پايتخت درباره برخورد پليس با خرده فروشان 
مواد مخدر نيز گفت: «در برخورد با قاچاقچيان 
بزرگ مواد مخدر يكسرى از مشكلات همچنان 
ادامه دارد، اما در رابطه با معتادان متجاهر هنوز 

مشكلاتى وجود دارد. 

  عبدى، عضو كميسيون اجتماعى مجلس با 
بيان اينكه حيطه  فعاليت سمن ها مشخص شده 
است و بايد بر روند فعاليت آنها نظارت كافى 
شود، گفت: «ايجاد سمن ها يكى از شيوه هاى 
رو  همين  از  است.  مردم  مشاركت  خوب 
روى  بر  بايد  خود  حوزه  در  كشور  وزارت 
نهادهايى  و  بهزيستى  مثل  سازمان ها  برخى 
همچون محيط زيست با مشاركت سمن ها 
نظارت كند چراكه وجود سمن ها بدون نظارت 

به معنى حذف صورت مسئله است.»
و  آموزش  دفتر وزارتى  فاضل، مديركل    
پرورش از برگزارى آزمون استخدامى آموزش 
و پرروش تا پايان تابستان امسال خبر داد و در 
پاسخ به اين پرسش كه اختلافاتى ميان سازمان 
مديريت و آموزش و پرورش در خصوص 
زمان برگزارى آزمون استخدامى وجود داشته يا 
خير عنوان كرد كه اين مسئله حل شده و قرار 
است آزمون در تابستان برگزار شود. به گفته 
وى در حال حاضر تيمى متشكل از نمايندگان 
آموزش و پرروش و سازمان مديريت در حال 
كار بر روى جزئيات آزمون هستند و به زودى 
اخبار مربوط از سوى معاونت توسعه مديريت 

و پشتيبانى اعلام خواهد شد.
   حسن زاده، رييس مركز مطالعات وزارت 
ورزش و جوانان با اشاره به اينكه مطالعات 
نشان داده كه جوانان به گذران اوقات فراغت 
لازم  و  دارند  تمايل  خانواده  كنار  در  خود 
است والدين فعاليت هايى را تدارك ببينند تا 
جوانان بتوانند در كنار خانواده اوقات فراغت 
حاضر  حال  «در  گفت:  بگذرانند،  را  خود 
خانواده ها تلاش نمى كنند كه فرزندان اوقات 
فراغت را به همراه خانواده بگذرانند. اين در 
حاليست كه جوانان ايرانى به طور ميانگين 
هفته اى 24 ساعت اوقات فراغت دارند.» به 
گفته وى، عوامل اقتصادى و فرهنگى جزء 
خانواده  و  فرد  و  هستند  غيرمستقيم  دلايل 
مى شوند.  محسوب  مستقيم  عوامل  جزو 
موجب  كه  مواردى  جمله  از  آنكه  ضمن 
به  را  خود  فراغت  اوقات  جوانان  مى شود 
خوبى سپرى نكنند محدوديت در دسترسى 

به امكانات است.
   افشار، معاون كاهش تقاضا ستاد مبارزه با 
ستاد  اين  سياست  اينكه  بيان  با  مخدر  مواد 
تعطيل كردن مراكز فاقد مجوز يا مراكزى كه 
كرد:  عنوان  نيست،  دارند،  كوچك  تخلفات 
«افرادى به مراكز يادشده اعتماد كرده  و در حال 
دريافت خدمات هستند، احتمال دارد اگر مركز 
را تعطيل كنيم دوباره به مصرف مواد روى 
بياورند، زيرا دسترسى مواد به جامعه در قياس 
با دسترسى به مراكز درمانى بسيار آسانتر است.» 
وى درباره ساماندهى مراكز غيرمجاز درمان 
اعتياد نيز اظهار كرد: «مركز مجاز بنا به تعاريف 
ما، مركزى است كه داراى حداقل استانداردهاى 
لازم باشد و از يكى از دستگاه هاى ذى صلاح 
مجوز  بهداشت  وزارت  و  بهزيستى  شامل 
فعاليت اخذ كرده باشد.» به گفته افشار، اگر 
مركزى مجاز و استاندارد نباشد ضرر آن متوجه 
نه تنها فرد خدمت گيرنده بلكه مجموعه درمان 
كشور مى شود و اعتماد عمومى را نسبت به 

درمان از بين مى برد.
   ناصربخت، معاون سياسى فرماندار تهران با 
تاكيد بر اينكه فرماندارى مخالف انتقال كارخانه 
پارس قو نيست گفت: «بايد دو موضوع محيط 
زيست و اشتغال در انتقال اين كارخانه و همه 
صنايع در نظر گرفته شود. زيرا فرماندارى مطلقا 
با انتقال كارخانه پارس قو مخالفت ندارد و 
معتقديم اين كار بايد انجام شود، اما در يك 
پروسه قانونمند و با در نظر گرفتن تمام جنبه 
هاى مطرح در موضوع انتقال. در حقيقت بايد 
مسائل زيست محيطى و اشتغال و كسب و كار 

همزمان در نظر گرفته شود.»


